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Bylo pro mne velkou ctí, že mohu stát

v čele PK ČR v prvním volebním období po

jejím vzniku. V období, jejího budování a ob-

hajoby proti těm, kteří správně vytušili, že

ustavením PK ČR je zahájen proces sjednoco-

vání potravinářského průmyslu a s tím zcela

nové období posilování jeho pozice a to čas-

to i na úkor zájmů jeho přímých i nepřímých

konkurentů.

Rok 2001 byl charakteristický tím, že v celé

Evropě pokračovaly a naopak ještě dále gra-

dovaly některé ze známých krizí, ať již se

jednalo o dioxin, BSE nebo slintavku a kul-

havku. Ačkoliv všechny tyto krize měly pů-

vod v zemědělské prvovýrobě, dotkly se ve-

lice vážně i potravinářského průmyslu, neboť

zásadním způsobem otřásly důvěrou spotře-

bitele v bezpečnost konzumovaných potra-

vin. Na druhé straně je pravdou, že se tyto

krize podařilo za cenu nemalých obětí a ob-

rovských finančních nákladů určitým způso-

bem zvládnout a nyní je na nás, ale i na dal-

ších článcích potravinového řetězce

a orgánech státní správy, aby byla co nejrych-

leji důvěra spotřebitele v bezpečnost potra-

vin obnovena a tak byla obnovena i stabilita

celého potravinového řetězce.

Tyto krize nebyly však jediným problémem

potravinářského průmyslu. Z těch nejdůleži-

tějších bych zmínil pokračující vyjednávání

WTO, kde je pozice českého potravinářského

průmyslu trvale slabá, nebo celoevropsky

nedořešené otázky GMO či životního prostře-

dí (trvale udržitelný rozvoj). Nás,  jako před-

stavitele českého potravinářského průmyslu

kromě toho ještě čeká mnoho práce při har-

monizaci legislativy a přípravě na vyjednává-

ní zemědělské kapitoly a následně při přípra-

vě úspěšného vstupu na Společný trh.

V této situaci je o to cennější, že mohu vy-

jádřit pocit uspokojení z toho, že dnes

v podobě PK ČR, existuje jednotná potravinář-

ská organizace, uznávaná jako plnohodnotný

partner nejen českou administrativou, ale

i evropskými potravinářskými federacemi, or-

ganizace, která je personálně, ekonomicky

i společensky stabilizovaná, která má jasnou

představu o svém poslání a úkolech a je schop-

na účinně lobovat ve prospěch svých členů

i potravinářského průmyslu jako celku.

Chtěl bych na tomto místě poděkovat

všem, kdo se podíleli na ustanovení PK ČR

jako samostatného subjektu, všem, kdo ji

pomohli obhájit vůči státní správě, vybojo-

vat její dnešní postavení v systému nevlád-

ních organizací a všem, kdo se i nadále po-

dílejí na její každodenní činnosti a trvalém

zvyšování její kredibility.

Slovo prezidenta

Milan Teplý

prezident (2000 — 2002)

„Je na nás ale i na dalších

článcích potravinového

řetězce aby byla co nej-

rychleji důvěra spotřebite-

le v bezpečnost potravin

obnovena…“
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Slovo prezidenta
Chtěl bych nejprve poděkovat odstupující-

mu prezidentovi Ing. Milanovi Teplému za to,

co udělal pro PK ČR v počátečním stadiu její-

ho rozvoje a to tím spíše, že jako generální

ředitel jednoho z nejvýznamnějších českých

potravinářských podniků musel souběžně

s prací pro PK ČR řešit celou řadu pro něj

i jeho podnik zcela zásadních problémů. Sou-

časně vítám, že se bude i nadále účastnit na

práci PK ČR z titulu funkce viceprezidenta.

Po úvodní etapě stabilizace a legislativního

uznání PK ČR musí následovat etapa posilo-

vání vlivu s konečným cílem dosažení stan-

dardních parametrů výkonnosti a efektivnosti

práce obvyklých u potravinářských federací

v ostatních zemích EU. Jedním z nejdůležitěj-

ších úkolů je rozšiřování členské základny

s důrazem na získávání rozhodujících potra-

vinářských subjektů a významných subjektů

ze souvisejících dodavatelských okruhů se za-

pojením jejich managerů a specialistů do prá-

ce PK ČR. S tímto úkolem bezprostředně sou-

visí i potřeba vytváření a aktivizace výborů

a pracovních skupin a jejich širší zapojení ze-

jména do legislativního procesu na evropské

úrovni. PK ČR přitom v žádném případě ne-

zapomíná ani na specifické potřeby malých

a středních podnikatelů, sdružených vesměs

v profesních společenstvech, jejichž další exis-

tenci a rozvoj považuje za důležitý faktor ovliv-

ňující stabilitu a rozmanitost trhu.

V souvislosti se změnami v organizačním

statutu PK ČR souvisí nutnost dalšího perso-

nálního posilování a to zejména v oblasti ko-

munikace a informačních systémů. Součástí

bude i příprava kvalitních podnikatelských

plánů a rozpočtů založených na predikci po-

třeb našich členů a možností financování čin-

nosti PK ČR díky rozšířeným aktivitám

a úspěšnému lobování ve prospěch podnika-

telských subjektů a zapojením do dostupných

projektů PHARE.

Možnosti úspěšného lobování v zájmu po-

travinářských subjektů bezprostředně souvi-

sí se společenským postavením PK ČR a její

akceptace státní správou i evropskou admi-

nistrativou. V tomto směru je základem tr-

valý rozvoj vztahů s relevantními minister-

stvy a současně posilování povědomí o kvali-

tách českého potravinářského průmyslu na

unijní úrovni díky co nejužší spolupráci s CIAA

a jejími výbory a komisemi. Mým cílem je

zapojení dalších expertů z podnikové sféry

do práce CIAA a sektorových profesních or-

ganizací EU, další rozvoj podpůrných progra-

mů souvisejících s přípravou a splněním pod-

mínek pro fungování potravinářských podni-

ků na Společném trhu a posilování jejich kon-

kurenceschopnosti standardními evropskými

nástroji jako jsou marketinkové agentury

nebo podpory exportu.

Poslední prioritou o níž bych se chtěl zmínit

je oblast komunikace a spolupráce s médii. Zde

je nutno rozšířit již stabilizovanou spolupráci

s tiskem a tiskovými agenturami o spolupráci

s rozhlasem a televizemi, zejména v oblasti

aktuálního zpravodajství. Součástí této kampa-

ně bude i restrukturalizace a další rozvoj infor-

mačního systému FOODNET a jeho zapojení do

informačního systému státní správy.

Konečně bych chtěl vyjádřit přesvědčení,

že výše uvedené cíle a úkoly PK ČR se podaří

ve spolupráci pracovníků PK ČR, volených or-

gánů, expertů z podnikové sféry a státní ad-

ministrativou splnit a připravit tak subjekty

českého potravinářského průmyslu na vstup

na Společný trh v roce 2004.

„Jedním z nejdůležitěj-

ších úkolů PK ČR v nás-

ledujícím období je prá-

ce se členy…“

Jaroslav Camplík

prezident (od 25. dubna 2002)
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Ve světle probíhajících krizí, ať již mluvíme o

dioxinu, BSE nebo slintavce a kulhavce, se bez

ohledu na jejich původ v zemědělské prvovýro-

bě zcela jasně definuje pozice a nezastupitelná

úloha potravinářského průmyslu jakožto rozho-

dujícího článku potravinového řetězce; nabídnout

spotřebiteli bezpečné, zdravotně nezávadné a

kvalitní potraviny. Pro český potravinářský prů-

mysl je tato výzva navíc spojena s nutností do-

končení restrukturalizace, implementace acquis

a zajištění konkurenceschopnosti na Společném

trhu po vstupu do Evropské unie.

Potravinářský průmysl je nejdůležitějším

článkem celého potravinového řetězce, je tím,

kdo k zemědělským surovinám přidává roz-

hodující část přidané hodnoty, kdo zeměděl-

skou surovinu přetváří na potravinu, kdo roz-

hoduje ve velké míře o možnostech jejího bu-

doucího uplatnění, ať již na místním nebo svě-

tovém trhu. Avšak z pohledu bezpečnosti po-

travin je nutná úzká spolupráce nejen mezi

zemědělskými prvovýrobci, zpracovateli a dis-

tributory, kteří přímo ovlivňují bezpečnost a

kvalitu dodávaných potravin a tak i důvěru

spotřebitele v ně, ale i mezi dodavateli pro

zemědělskou výrobu, ať jsou to již výrobci kr-

miv, osiv nebo chemických přípravků a mezi

obchodníky, kteří mohou svým přístupem

v rozhodující míře ovlivnit zákaznickou volbu.

Toto všechno je o potravinové vertikále, jed-

notném přístupu k bezpečnosti „od farmy až

po stůl“ tak, jak jej vyjádřil ve svých vystoupe-

ních komisař Fischler i další odpovědní evrop-

ští představitelé tak, jak se s ním ztotožňuje-

me i my. Evropské organizace již tímto smě-

rem vykročily a je nyní na nás je co nejrychleji

následovat. Bohužel, zde zůstávají zatím na-

bídky potravinářů směrem k zemědělským

organizacím, nahradit plané osočování a záku-

lisní boje kvalifikovanou a odpovědnou spolu-

prací ve společném zájmu, nevyslyšeny.

S fungováním potravinového řetězce úzce

souvisí i požadavek sledovatelnosti potravin a

veškerých jejich komponent, který je v zájmu

potravinářského průmyslu a  PK ČR jej jedno-

značně podporuje. Nejen s tímto požadavkem

souvisí vznik Evropského úřadu pro bezpeč-

nost potravin jako poradního orgánu Evrop-

ské komise a obdobných úřadů na národní

úrovni. PK ČR vítá v tomto směru aktivní pří-

stup MZe a ustavení Samostatného oddělení

pro bezpečnost potravin v rámci úseku po-

travinářské výroby a očekává zde plodnou spo-

lupráci. Evropský parlament rovněž přijal obec-

ný zákon o potravinách (General Food Law),

stanovující minimální požadavky na potravi-

novou legislativu v jednotlivých členských ze-

mích a my budeme bedlivě sledovat postup

další harmonizace zákona o potravinách č.110/

92 Sb. tak, aby nebyli čeští výrobci žádným

způsobem znevýhodněni vůči svým zahranič-

ním konkurentům a to ani dnes ani po vstupu

na Společný trh.

Velice ožehavým tématem je otázka životní-

ho prostředí. Evropský parlament přijal Směr-

nici č. 96/61 o integrované ochraně životního

prostředí, která již byla implementována do

české legislativy v podobě zákona č. 76/2002

Sb., ze dne 5. února 2002, Zákon o integrované

prevenci a omezování znečištění, o integrova-

ném registru znečišťování a o změně někte-

rých zákonů. Prošli jsme v tomto roce noveli-

zací zákona o odpadech a musím bohužel opět

konstatovat nepochopení českých orgánů ochra-

ny životního prostředí skutečnosti, že kromě

ekologických zájmů existují také zájmy ekono-

mické, které je nutno uvést do vzájemného sou-

ladu, nebo alespoň maximálního možného sou-

ladu. Otázky životního prostředí jsou vážným

tématem, ale pro seriózní dialog mezi orgány

odpovědnými za jeho ochranu a představiteli

jednotlivých průmyslových sektorů tak, jak jsme

toho dnes svědkem na evropské úrovni. My

jsme pro takovýto dialog, ale zásadně odmítá-

me takové návrhy, které vycházejí vstříc poža-

davkům nejrůznějších „ekologických“ aktivistů

Miroslav Koberna

ředitel

„Potravinářský průmysl je

nejdůležitějším článkem

celého potravinového řetěz-

ce…“

Jaký byl uplynulý rok — hodnotící zpráva ředitele
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a které jdou nad rámec minimálních požadav-

ků evropské legislativy, především pokud se snaží

nekriticky kopírovat nejnáročnější, zejména

skandinávské modely bez toho, že by současně

obsahovaly návrhy na finanční zajištění realiza-

ce těchto návrhů.

Jsme v současnosti svědky dále postupují-

cí globalizace ekonomiky. Skutečností je In-

ternet jako nevídaný celosvětový nástroj pro

přístup k informacím a jejich sdílení a výmě-

nu a je zřejmé, že následovat budou i kroky

v dalších oblastech. Zde si nejsem zcela jist

jestli Evropa dokázala včas reagovat na mě-

nící se celosvětové podmínky a neustrnula

ve změnách nutných pro přežití Společné ze-

mědělské politiky do budoucna. V rámci WTO

pokračuje sílící tlak rozvojových zemí

k přístupu na trhy vyspělých zemí s jejich

zemědělskými a potravinářskými produkty a

bude-li pokračovat růst výkonnosti některých

rozvojových ekonomik zejména

v zemědělském sektoru (Čína, Indie, Oceánie,

Jižní Amerika ale i Rusko a Ukrajina),  může

se stát, že evropské potravinářské produkty

se stanou díky cenám zemědělské produkce,

při klesající ochraně trhu, nekonkurence-

schopné. Globalizace je proto i výzva jak pro

zemědělce,  tak pro potravináře k růstu pro-

duktivity práce a efektivnosti výroby a sou-

časně bedlivému sledování dění na světovém

trhu a v hlavních produkčních oblastech. Tyto

obavy nejsou samozřejmě jen o vysokých

podporách zemědělcům, exportních refunda-

cích a dovozních clech a licencích, ale i o pří-

stupu ke GMO a tvorbě dalších a dalších opat-

ření (IPPC, BAT, BREF), které nám mohou

v budoucnu ztížit přístup na světové trhy,

případně vést k izolaci a zaostávání evrop-

ského modelu zemědělství a venkovského

rozvoje v konfrontaci s výkonově a náklado-

vě orientovanými ekonomikami.

V tomto roce poprvé zazněl ze strany ev-

ropských orgánů jasný signál k rozšiřování

Evropské unie. S ohledem na to, že PK ČR je

již dva roky přidruženým členem CIAA – Kon-

federace potravinářského a nápojového prů-

myslu zemí EU 15, nepřekvapili nás návrhy

předložené k podmínkám zapojení agrárního

sektoru kandidátských zemí do Společné ze-

mědělské politiky protože víme, že vyjednává-

ní této kapitoly bude mimořádně obtížné. Kro-

mě otázek zemědělského rozpočtu a výše pří-

mých plateb zemědělcům je to i otázka kvót a

bezpečnosti potravin. Bezpečnost potravin je

v současnosti jedním ze základních kamenů

evropské zemědělské politiky a je proto zcela

jasné, že v této oblasti nebude dělat Unie

v rámci vyjednávání žádné ústupky. Jedním

z našich hlavních priorit je proto pomoci po-

travinářským podnikům v implementaci ac-

quis, v zajištění konzultací na všech úrovních

a v zajištění realizace veškerých hygienických

a veterinárních opatření cestou nejrůznějších

podpůrných programů tak, aby byly maximál-

ně připraveny na podmínky Společného trhu.

Zde předpokládáme, že po naší obsáhlé vy-

světlovací kampani je již každému jasné, že po

vstupu do Evropské unie se pod pojmem Spo-

lečný trh nerozumí pouze trhy Německa, Fran-

cie a dalších evropských zemí, ale především

Společný trh reálně existující v Čechách a na

Moravě. Tam všude budou muset podniky spl-

ňovat veškeré požadavky acquis a všude tam

se budou v daleko větší míře střetávat se svý-

mi konkurenty nejen ze zemí současné EU 15,

ale s nejvyšší pravděpodobností zejména

s konkurenty z ostatních kandidátských zemí.

Závěrem bych chtěl vyjádřit přesvědčení, že

vše, co bylo řečeno a co nám neustále potvr-

zují naši partneři ze zemí EU 15, dává za prav-

du starému přísloví,  že život přeje připrave-

ným. Vstup na Společný trh i pokračující globa-

lizace a liberalizace světového obchodu vytvá-

řejí připravenému podnikateli skutečně nedo-

zírné možnosti v uplatnění jeho produktů i

služeb.
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Hodnotíme-li úroveň českého potravinář-

ského průmyslu v roce 2001, musíme vychá-

zet z jeho stavu v roce 2000, to je ze stavu,

jenž byl východiskem pro sestavení rozvojo-

vých a obchodních  plánů  podnikatelské sfé-

ry. Konečné bilancování dosažené úrovně po-

travinářského průmyslu v roce 2001, pak

můžeme uskutečnit až na základě výsledků

výročních valných hromad rozhodujících pod-

nikatelských subjektů.

S celkovou produkcí 250 miliard korun

(7 575 mld.) v roce 2000, což představuje ko-

lem 15,5% celkové průmyslové výroby je čes-

ký potravinářský průmysl nejsilnějším průmys-

lovým odvětvím v České republice. To kore-

sponduje s postavením potravinářského prů-

myslu v Evropské unii, který byl podle údajů

z roku 1999 s výrobou 572 miliard a 15%

podílem na celkové průmyslové výrobě rov-

něž nejvýznamnějším průmyslovým odvětvím.

Potravinářský průmysl zaměstnává v ČR

celkem 133 tisíc pracovníků, což představu-

je 10,8% zaměstnaného obyvatelstva a je tak

jedním z nejvýznamnějších tuzemských za-

městnavatelů. Dle statistických údajů půso-

bí v sektoru potravinářského průmyslu 1093

podniků s více než 20 zaměstnanci. Při za-

počítání některých dalších specifických čin-

ností vykonávaných převážně na živnosten-

skou formou podnikání (cukrářská, pekařská

a lahůdkářská výroba) by byl tento počet

podstatně vyšší.

V roce 2000 dosáhl export agrárních ko-

modit výše 35 mld. korun, z toho export

zpracovaných výrobků 17 mld. korun, tj.

43,1% celkového agrárního exportu.

V porovnání s poměry v EU, kde export zpra-

covaných výrobků tvoří cca. 80% agrárního

exportu, je tento poměr naprosto neakcep-

tovatelný, jak z pohledu dneška, tak

i z dlouhodobých perspektiv. I když se na výši

dovozů významně podílí produkty a surovi-

ny tropického a subtropického pásma, je

varující nárůst dovozu produkce výrobků

z oblastí mírného pásma, a to i tradičních

českých zemědělských a potravinářských

komodit bez odpovídajících změn

v exportních poměrech. Uvedený stav ne-

svědčí o dobré koncepci české agrární politi-

ky z hlediska jejích střednědobých a dlou-

hodobých cílů. Její zreálnění z pohledu ob-

jektivního zajištění českých zájmů na evrop-

ském trhu, vyžaduje v rámci předvstupní

přípravy urychleně vypracovat podrobnou

a kvalifikovanou analýzu a na jejím základě

stanovit nové cíle zemědělského a zpracova-

telského sektoru nejen vůči stávajícím ze-

mím Evropské unie, ale především vůči ostat-

ním kandidátským zemím.

Český potravinářský průmysl

Hynek Strnad

viceprezident
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Výroba vybraných výrobků
Potravinářské měřící

1996 1997 1998 1999 2000
výrobky a nápoje  jednotka

maso hovězí čerstvé
t 101 128 101 341 87 177 78 191 74 687nebo chlazené

maso vepřové čerstvé
t 235 785 245 153 233 920 236 290 181 512nebo chlazené

drůbež
t 28 854 28 446 96 730 50 364 41 723čerstvá nebo chlazená

drůbež zmrazená t 84 872 90 481 93 879 89 921 66 011

brambory upravené
t 41 805 36 442 42 600 55 227 54 144a konzervované

zelenina zmrazená t 22 997 21 641 25 614 17 727 17 546

zavařeniny, želé, t 19 581 24 215 24 167 23 261 23 701

marmelády
margarin a podobné t 122 262 128 489 130 257 125 893 104 840
jedlé tuky

mléko a smetany
tis.l 482 670 558 094 527 024 499 492 474 586s obsahem tuku do 6%

máslo tis.l 66 973 60 280 65 058 67 771 63 882

sýry a tvaroh t 124 911 134 662 141 810 141 452 151 666

mléčné výrobky kysané t 108 615 122 449 130 819 134 905 137 230

mouka pšeničná t 892 747 858 470 836 774 713 184 802 600

chléb čerstvý t 376 276 366 448 358 993 344 325 335 784

pečivo čerstvé běžné t 252 179 255 488 255 544 255 661 267 994

pečivo cukrářské t 35 114 35 820 34 493 36 705 43 637

cukr rafinovaný tis. t 602 598 492 420 367

těstoviny nevařené,
nenadívané ani jinak t 63 957 76 084 67 033 56 352 57 146
nepřipravené

destiláty, likéry
tis. l 75 927 73 579 63 811 67 585 69 367a ostatní lihové nápoje

víno z hroznů, kromě
tis. l 54 247 56 476 55 401 56 082 53 815šumivého, vinný mošt

pivo tis. hl 18 057 18 558 18 290 17 946 17 796

slad, pražený
t 403 316 419 122 408 751 407 307 377 929i nepražený

minerální vody
tis. l 399 710 538 267 592 575 607 400 680 091a soda bez přísad

ostatní nelkoholické
tis. l 914 856 972 435 1 049 878 1 285 034 1 508 221nápoje
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Export & Import výrobků po jednotlivých odvětvích
(nejvýznamnější destinace)

Druh zboží Země Množství Mil. Kč Země Množství Mil. Kč
1999 1999 1999 2000 2000 2000

pšenice Slovinsko 72 874 tun 250 Polsko 234 867 tun 980

mléko a mléčné výr. Nizozemí 9 300 tun 369 Nizozemí 7 397 tun 433

zelenina Německo 73 565 tun 571 Německo 27 139 tun 325

máslo Rusko 11 321 tun 466 Polsko 8 335 tun 421

cukr Rakousko 5 303 tun 47 Rakousko 10 041 tun 106

vejce Švýcarsko 49 mil. kusů 72 Švýcarsko 34 mil. kusů 53

med Německo 1 003 tun 45 Německo 1 661 tun 80

hovězí maso Slovensko 1 082 tun 61 Slovensko 969 tun 60

pivo Německo 453 tis. hl 675 Německo 460 tis. hl 635

chmel Německo 1 802 tun 241 Japonsko 1 635 tun 405

Druh zboží Země Množství Mil.korun Země Množství Mil.korun
1999 1999 1999 2000 2000 2000

nealko nápoje Německo 116 915 til. l 57 Německo 157 512 tis. l 76

ryby Norsko 4 883 tun 124 Dánsko 4 645  tun 168

rýže Vietnam 17 704 tun 190 Vietnam 34 904 tun 361

koření Španělsko 1 162 tun 76 Španělsko 1 152 tun 65

čaj Indie 459 tun 40 Čína 455 tun 36

rostlinné tuky a oleje Německo 32 956 tun 711 Německo 38 830 tun 757

kakao Pob. slonoviny 6 716 tun 413 Pob. slonoviny 12 473 tun 551

zelenina Španělsko 65 tis. tun 1 220 Španělsko 63 tis. tun 1 323

ovoce a ořechy Španělsko 85 tis. tun 1 181 Španělsko 94 til. tun 1 253

káva nepražená Vietnam 5 464 tun 277 Vietnam 8 640 tun 307

tabák Zimbabwe 3 392 tun 344 Brazílie 2 866 tun 239

Vývoz vybraných druhů zboží

Dovoz vybraných druhů zboží
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Nábor a zapojení nových členů

Jedním z důležitých cílů PK ČR je nábor

nových členů a motivace pro zapojení mana-

žerů potravinářského průmyslu k participaci

na práci PK ČR pro dosažení potřebné váhy

při lobování a vyjednávání se státní adminis-

trativou. Pro naplnění těchto cílů plánujeme

následující kroky:

• ustavení výborů pro vnitřní trh, životní

prostředí, rozšiřování EU a speciální pro-

gramy (výbor pro vnější vztahy, podpůrné

programy, věda a výzkum)

• oslovení nových členů pomocí akvizičního

plánu a seminářů.

Akvizice nadnárodních společností pro-

střednictvím CIAA a bilaterálních mezinárod-

ních kontaktů má vysokou prioritu.

Vývoj vnitřní organizace

PK ČR dále posiluje strukturu následující-

mi kroky:

• návrhem organizačního a právního statutu

PK ČR a zajištěním jejího právního uznání;

• vytvořením databáze pro informační sys-

tém potravinářského průmyslu FOODNET;

• zajištěním samofinancovatelnosti infor-

mačního systému FOODNET;

• přípravou ročního akčního plánu PK ČR

s časovým plánem, termíny a prioritami;

• přípravou stabilizovaného ročního rozpoč-

tu a finančního plánu na dvouleté období;

• stabilizací finančních zdrojů a strategií je-

jich získávání;

• stanovením personální politiky v souladu

s organizační strukturou PK ČR;

Rozvoj vnějších vztahů

Jednou z nejdůležitějších aktivit je stabi-

lizace a posilování společenského postave-

ní jak ve vztahu k české státní administra-

tivě, tak k evropským organizacím. Silné

společenské postavení a odborné uznání je

nutným předpokladem pro efektivní lobo-

vání v zájmu potravinářského průmyslu. Na

tomto úseku si PK ČR vytyčila následující

cíle:

• další zlepšování kvality služeb pro potra-

vinářské podniky a profesní společenstva

(lobování, příprava projektů pro české a

evropské podpůrné programy);

• další rozvoj partnerských vztahů s orgány

státní správy a dalšími podnikatelskými

uskupeními nejen v oblasti agrárního sek-

toru;

• lobování pro posílení společenského po-

stavení a zviditelnění PK ČR na české i

evropské úrovni;

• rozvoj mezinárodních vztahů (CIAA, evrop-

ské profesní asociace, potravinářské fede-

race  a profesní organizace zemí střední a

východní Evropy);

• propagace a šíření informačních a poraden-

ských služeb PK ČR pomocí médií (vlastní

bulletiny a publikační materiály, tisk, inter-

net, spolupráce s mediálními agenturami,

rozhlas a televize)

Podnikatelský plán
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Návštěva komisaře Fischlera

PK ČR aktivně participovala na setkání

komisaře Franze Fischlera s představiteli

agro-potravinářského sektoru v Brně dne 6.

února 2001 - během jeho pobytu v České

republice.  Při krátké diskuzi mu prezento-

val viceprezident Camplík názory PK ČR na

možná řešení některých problémů a další

vývoj českého potravinářského průmyslu.

Dále byly v průběhu setkání dohodnuty prin-

cipy možné další výměny informací mezi PK

ČR a DG Agri. Následně se pak uskutečnila

jednání s paní Doran-Schiratti vedoucí se-

kretariátu a panem  Silva Rodriguez, gene-

rálním ředitelem o konkrétních možnostech

podpory potravinářského průmyslu

v předvstupním období.

SALIMA – mezinárodní potravinářské ve-

letrhy

PK ČR se poprvé oficiálně představila na

výstavě SALIMA v Brně dne 5. března 2002

jako reprezentant českého potravinářského

průmyslu a jako partner BVV a ministerstva

zemědělství s tím, že do budoucna bude hrát

při reprezentaci potravinářského průmyslu

podstatně významnější roli. Následovalo pak

uzavření smlouvy o spolupráci s BVV, které

se rovněž staly řádným členem PK ČR. Byly

tak vytvořeny podmínky pro silnější ovlivňo-

vání veletržního dění samotnými vystavova-

teli. Význam této spolupráce se plně promít-

ne již v připravované SALIMĚ 2002, kde bude

PK ČR oficiálním partnerem  BVV.

Valná hromada PK ČR

Řádná valná hromada PK ČR se konala

v sídle komory v březnu 2001. Provedla

zhodnocení činnosti od vzniku komory v roce

2000, schválila podnikatelský plán komory

pro rok 2001 a akční plán. S ohledem na

termín konání byla informována o předběž-

ných hospodářských výsledcích s tím, že

hospodářské výsledky a finanční plán pro

rok 2001 budou schváleny na mimořádné

valné hromadě.

Seminář

Ve dnech 20. – 22. března 2001 pořádala

PK ČR ve spolupráci se CIAA v rámci projektu

PHARE BSP1 seminář pod názvem „ Základní

potravinářská legislativa a její aplikace v pra-

xi“. Třídenního semináře, se zúčastnilo více než

100 průmyslových managerů, představitelů

státní správy a profesních organizací.

V bohatém programu připraveném 16 před-

nášejícími, který byl rozdělen do tří tématic-

kých okruhů: základní legislativa potravinář-

ského a nápojového průmyslu a její současný

stav, zdravotní nezávadnost a hygiena výroby

potravin a legislativa životního prostředí

s dopady nařízení o IPPC na potravinářský a

nápojový průmysl, byli účastníci seznámeni

s aktuální problematikou týkající se potravi-

nářství především v oblastech legislativy, bez-

pečnosti potravin a životního prostředí, a to

jak na evropské tak národní úrovni. První den

byl zakončen společenským večerem pro účast-

níky, další pozvané hosty a novináře.

Mimořádná valná hromada

V červnu 2001 se konala mimořádná val-

ná hromada PK ČR, která schválila hospo-

dářské výsledky roku 2000, finanční plán pro

rok 2001 a projednala aktuální otázky plně-

ní podnikatelského záměru. Jako host se jí

zúčastnil náměstek ministra zemědělství pro

potravinářskou výrobu pan Rudolf Jánský.

Seminář

Ve spolupráci se CIAA v rámci projektu

PHARE BSP2,  proběhl ve dnech 25. – 26.

Společenské události
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června 2001 další seminář pod názvem „

Úloha pravidel správní hygienické praxe

v bezpečnosti potravin a legislativě EU a

možnosti jejich implementace v ČR“. Tento-

krát dvoudenní seminář se konal za účasti

více než 60 managerů jakosti, zástupců od-

borných institucí a profesních organizací.

V programu zaměřeném na zavádění a vyu-

žívání „Pravidel správní výrobní a hygienic-

ké praxe“ se přednášející zaměřili na význam

systémů autokontroly na podnikové úrovni

a její stav na evropské úrovni,  včetně jejich

zkušeností a praktických příkladů.

Seminář

Poslední seminář cyklu zavádění systémů

pro zvyšování bezpečnosti potravin v roce

2001 následoval jako jednodenní dne 29.

října 2001 a opět jej pořádala PK ČR ve spo-

lupráci s CIAA v rámci projektu PHARE BSP2.

Seminář pod názvem „Úloha pravidel správ-

ní hygienické praxe, jejich zavedení a aplika-

ce v ČR byl  zaměřen na problematiku zmra-

zených potravin“. Stejní přednášející jako

v předchozím případě tentokrát za účasti více

než 25 managerů jakosti, zástupců odbor-

ných institucí a profesních organizací pokra-

čovalo ve vysvětlování otázek zaměřených

na zavádění a využívání „Pravidel správní

výrobní a hygienické praxe“.

Seminář

PK ČR připravilo v měsíci listopadu ve spo-

lupráci s rakouskou potravinářskou federa-

cí (FIAA) v rámci programu twinning (PHA-

RE BSP 1) seminář pro členy rady a předsta-

venstva na téma význam federací pro potra-

vinářský průmysl, význam a metody lobová-

ní na národní i evropské úrovni. Semináře

vedeného vedoucími pracovníky FIAA a ev-

ropského zastoupení společnosti Coca-Cola

se zúčastnilo 20 členů PK ČR a pro velký

zájem a rozsáhlou diskusi bylo dohodnuto

připravit další kolo na začátek roku 2002.



Potravinářská Komora České Republiky

14

PK ČR je již třetím rokem přidruženým čle-

nem CIAA – Konfederace potravinářského a

nápojového průmyslu zemí EU15, což jí umož-

ňuje sledovat aktuální vývoj dění v evropském

potravinářském průmyslu a podle potřeby se

tohoto dění i aktivně zúčastňovat. Spolu

s ředitelem Kobernou se pravidelně zúčast-

ňuji jednání dvou výborů CIAA a to TCP (vý-

bor pro obchod a ochranu spotřebitele) a TCO

(výbor pro konkurenceschopnost a rozšiřová-

ní) a zasedání představenstva CIAA, což mi

dává možnost bezprostředně vyhodnocovat

vývoj v EU a jeho možné dopady na český

potravinářský průmysl.

PK ČR vytyčila strategii českého potravinář-

ského průmyslu a to vstoupit na Společný

trh jako rovnocenný partner bez výjimek

a přechodných období pro obě strany. Tato

strategie byla široce diskutována v part-

nerských federacích v zemích EU i u předsta-

vitelů státní správy a byla shledána za exis-

tujících podmínek jako nejschůdnější. To

ostatně potvrdil v průběhu setkání komisař

Fischler a komisař Byrne během diskuse na

konferenci Farm to Fork pořádané v Bruselu

dne 22. listopadu 2001. V neposlední řadě

i státní tajemník Telička,  jakožto vedoucí vy-

jednávacího týmu. Všemi uvedenými zainte-

resovanými stranami potvrzená strategie byla

zakomponována do Analýzy potravinářské-

ho průmyslu, vypracované v dubnu PK ČR a

potvrzena výsledky obdobné analýzy prove-

dené na žádost Zemědělského výboru Parla-

mentu ministerstvem zemědělství. Naše sta-

novisko je, podpořit implementaci acquis

v předvstupním období ze všech existujících

zdrojů (státní rozpočet, PGRLF, SAPARD, pod-

půrné programy MPO) namísto konzervace

současného stavu v přechodných obdobích.

PK ČR vedla v tomto směru řadu jednání na

úrovni ministerstev, parlamentu i EU,  jejichž

výsledkem jsou od roku 2002 vyhlášené pod-

půrné programy pro zvyšování konkurence-

schopnosti potravinářského průmyslu a při-

způsobení podmínek čerpání prostředků z

programu SAPARD potřebám a možnostem

podnikatelských subjektů. Na druhé straně

považujeme za úspěch i to, že žádosti o indi-

viduální přechodná období si podalo pouze

několik desítek bezvýznamných podniků před-

stavujících zanedbatelnou část sektoru, což

doufáme nevrhne negativní světlo na připra-

venost potravinářského průmyslu ke vstupu

na Společný trh jako celku. Zde leží velká míra

odpovědnosti na kvalitní a odpovědné práci

státních dozorových orgánů, které bohužel

až příliš často přistupují benevolentně zejmé-

na k malým subjektům, nesplňujícím základ-

ní požadavky i současně platné legislativy.

Na druhé straně vesměs nekompromisním

přístupem nutí „exportní“ podniky vynaklá-

dat vysoké částky na investice pro udržení

evropských hygienických a veterinárních stan-

dardů a tím snižují jejich konkurenceschop-

nost na vnitřním trhu vůči zmiňované šedé

zóně výrobců. Odstranění těchto disproporcí

musí být jedním z hlavních cílů nových do-

tačních titulů určených pro podporu „pouze

dobrých“ a současně jedním z cílů působení

PK ČR na státní dozorové orgány.

Spolupráce s orgány a organizacemi EU síd-

lícími vesměs v Bruselu je životní nutností

každé národní federace i každé sektorové aso-

ciace. Je nutno si uvědomit, že pro zahájení

Evropská unie — rozšiřování

Jaroslav Camplík

viceprezident

Potravinářská komora ČR

vytyčila strategii českého

potravinářského průmys-

lu a to vstoupit na Spo-

lečný trh jako rovnocenný

partner.....
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řádné spolupráce je skutečně nejvyšší čas, a

že její realizace bude vyžadovat nemalé fi-

nanční náklady i nároky na výkonný, jazyko-

vě vybavený personál na všech stupních.

Musím vyjádřit poděkování parlamentu i mi-

nisterstvu zemědělství i orgánům Evropské

unie, kteří vypsáním podpůrných programů

(10D podle zákona o zemědělství a BSP1 a

BSP2 z PHARE) umožnily rozšíření angažova-

nosti nevládních organizací v Bruselu. Mu-

sím s politováním konstatovat, že zdaleka ne

všechny profesní organizace si toto uvědo-

mují a jsou aktivně zapojeny do evropského

dění. Chtěl bych na tomto místě apelovat na

rozhodující podniky jednotlivých sektorů, aby

aktivní integraci federace i sektorových aso-

ciací podpořily jak finančně tak personálně.

Česká republika má dnes ve vztahu k evrop-

ským organizacím relativně dobrou pozici, ale

nemůžeme současně přehlížet rostoucí akti-

vity ostatních kandidátských zemí. Maximál-

ní angažovanost je v období, kdy se bude

rozhodovat o individuálních podmínkách vstu-

pu jednotlivých zemí, o výši podpor, kvót

a dalších zásadních otázkách, skutečně na

místě.



Potravinářská Komora České Republiky

16

Základním cílem komunikace a PR politi-

ky je zviditelnit PK ČR směrem

k rozhodujícím státním a evropským insti-

tucím a jasně vyjádřit stanoviska a názory

potravinářského průmyslu na rozhodující

témata a události.

Parlament

V průběhu roku jsme zavedli pravidelné

konzultace se členy Zemědělského výboru

Parlamentu. Iniciativou zahájenou již v roce

2000 bylo vypracování analýzy stavu potra-

vinářského průmyslu v předvstupním obdo-

bí, jako podkladu nutného pro finanční zhod-

nocení investic souvisejících s implementací

acquis a posílení konkurenceschopnosti po-

travinářského průmyslu. Analýzy zpracova-

né současně PK ČR  i ministerstvem země-

dělství byly na úrovni Zemědělského výboru

projednány a přijaty v měsíci září, a násled-

ně bylo uloženo ministerstvu dopracovat

analýzu zaměřenou již přímo na dopady vstu-

pu na Společný trh na konkurenceschopnost

potravinářského průmyslu.  Termínem pro

předložení prvé verze této analýzy je březen

2002.

PK ČR dlouhodobě usilovala o legislativní

vymezení svého postavení jakožto represen-

tanta potravinářského průmyslu.  Za účelem

objasnění zásadních otázek s tím spojených

a návrhu způsobu legislativního uznání exis-

tence prostřednictvím novely zákona o po-

travinách č.110/97 Sb.,  zorganizovala PK

ČR v měsíci listopadu pracovní večeři se čle-

ny zemědělského výboru.  V průběhu pra-

covního jednání vedeného předsedou výbo-

ru panem Palasem a viceprezidentem PK ČR

panem Camplíkem se podařilo objasnit cíle

komory i veškeré nejasnosti spojené

s návrhem novelizace zmiňovaného zákona.

Významným úspěchem cílevědomé práce PK

ČR je přijetí novely zákona ve smyslu návr-

hů předložených společně ministerstvem

zemědělství i komorou. V mnou hodnoce-

ném období se podařilo vytvořit dobré před-

poklady pro současnou i budoucí úspěšnou

spolupráci se Zemědělským výborem Parla-

mentu i jeho jednotlivými členy. Do budouc-

na je nutno se rovněž více zaměřit na vytvo-

ření obdobné spolupráce s Hospodářským

výborem parlamentu a Výborem  pro hos-

podářství, zemědělství a dopravu Senátu.

Ministerstvo zemědělství ČR

Systém spolupráce s ministerstvem je po-

staven na uzavřené smlouvě o spolupráci

z roku 2000, která prokázala vysoce pozi-

tivní vliv na úroveň vzájemných vztahů. Zá-

sadní změna nastala počátkem roku 2001

při reorganizaci vnitřní organizace minister-

stva a vytvoření samostatného úseku pro

potravinářskou výrobu vedeného náměstkem

ministra panem Rudolfem Jánským. Pravi-

delné konzultace s ním umožnily podstatné

zlepšení oboustranné informovanosti a ře-

šení existujících problémů. V průběhu roku

se mimo to uskutečnilo několik konzultač-

ních setkání s panem ministrem Janem

Fenclem k aktuálním tématům spolupráce

a řešených problémů. Vyvrcholením roční

práce byla pracovní večeře pana ministra

s managery rozhodujících podniků českého

potravinářského průmyslu, pořádaná PK ČR

v prosinci. Setkání se dostalo vysokého hod-

nocení všech zúčastněných a PK ČR jím od-

startovala cyklus pravidelných pracovních

setkání s vrcholovými představiteli státní

správy, připravovanými v cca 2-3 měsíčním

cyklu. Koncem roku bylo také dohodnuto,

že pro přílišné zaneprázdnění pana minist-

ra, s ohledem na blížící se otevření vyjedná-

Vnější vztahy

Ladislav Červenka

předseda výboru pro vnější vztahy

Posílení komunikace pova-

žujeme obecně za jednu

z hlavních priorit Potravi-

nářské komory ČR.....
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vání kapitoly zemědělství s EU, budou od

měsíce prosince zahájeny pravidelné měsíč-

ní konzultace s prvním náměstkem minist-

ra panem Antonínem Kalinou. Tyto schůzky,

které znamenají další posun ve vzájemné

spolupráci mezi komorou a ministerstvem

se ukazují být dobrým nástrojem pro věcné

řešení existujících problémů a další zlepšení

informačních vazeb.

Public Relations

Nově ustanovený výbor pro vnější vzta-

hy zahájil kromě řady dalších aktivit jako

je příprava PR materiálů, konzultace obsa-

hu informačního systému nebo bulletinu

PK ČR, formování základních cílů komuni-

kační politiky PK ČR i pravidelná setkání

s novináři. Daří se vytvářet povědomí o

existenci komory a nutnosti dotazovat se

na její názory a stanoviska k aktuálním

otázkám vedle názorů představitelů agrár-

ního sektoru a státní správy. Novináři jsou

rovněž zváni k účasti na seminářích a kon-

ferencích pořádaných PK ČR a podílejí se

na cílené publicitě zaměřené na dění

v potravinářském průmyslu.

Hlavními komunikačními nástroji komory

jsou informační webový systém FOODNET

na adrese www.foodnet.cz a měsíční bulle-

tin Potravinářský zpravodaj. Informační sys-

tém FOODNET vybudovaný s podporou pro-

jektu PHARE dnes obsahuje více než 1 500

informačních položek a je určen především

členům komory, pracovníkům výzkumných

ústavů, sektorových asociací a státní správy.

Postupně k němu byl dopracován modul

Aktuality obsahující nejčerstvější informace

ze sektoru. Dnes je připravena jeho expanze

o moduly Prezentace, Reklama a E-busine-

ss, zaměřené na širokou podnikatelskou ve-

řejnost.  Potravinářský zpravodaj je naopak

zaměřen k nejširší podnikatelské a odborné

veřejnosti a přináší úplný informační servis

včetně novelizované legislativy a jejích ko-

mentářů. PK ČR v současnosti připravuje

vydávání aktuálních stanovisek a komentá-

řů formou „flash“ rozesílaných všemi způso-

by zainteresovaným stranám, v souladu

s jejich zaměřením.

Posílení komunikace považujeme obecně

za jednu z hlavních priorit. V době nejrůz-

nějších potravinových krizí, ať již skutečných

nebo vyvolávaných senzacechtivými médii je

pozitivní komunikace zaměřená na obnove-

ní a budování důvěry spotřebitele

v bezpečnost potravin nezpochybnitelným

posláním PK ČR. Stejně tak je důležitá i neu-

stálá kompetentní komunikace vůči státní

správě a orgánům i organizacím Evropské

unie s cílem udržení a posílení postavení

českého potravinářského průmyslu na tuzem-

ském i Společném trhu.
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Význam jaký klade PK ČR na udržení a

další rozvoj českého potravinářského výzku-

mu je patrný z toho, že Výbor pro vědu a

výzkum je jedním z prvních, které byly usta-

veny a angažovanost pracovníků komory ve

vědeckých radách a kolegiích je velmi vyso-

ká.

Výzkumná základna potravinářského prů-

myslu je v současnosti nedostatečná a ne-

pokrývá systematicky celou škálu potřeb

průmyslu ve srovnání s vyspělými evropský-

mi zeměmi a je proto bezpodmínečně nut-

né její další posilování v předvstupním ob-

dobí. Potravinářský průmysl, který dosud

prochází restrukturalizací projevuje o výsled-

ky, především aplikovaného výzkumu, zvý-

šený avšak stále nedostatečný zájem, úměr-

ný jeho finančním možnostem. Nedostateč-

ná je rovněž jeho současná podpora ze stra-

ny ministerstva zemědělství při financování

institucionálními i účelovými prostředky. Zde

je však nutno zmínit problémy na straně

samotného výzkumu při hledání jeho posta-

vení a cílů v rámci soudobých požadavků

na výstupy výzkumu a jejich realizační mož-

nosti.

Výbor v rámci připomínkových řízení spo-

lupracuje s ministerstvem zemědělství na

restrukturalizaci základny resortního výzku-

mu, tak aby odpovídala požadavkům potra-

vinářského průmyslu. V rámci těchto aktivit

byla uzavřena dohoda o spolupráci s ČAZV

(Českou akademií zemědělských věd), PK ČR

je členem zemědělsko potravinářského pa-

nelu pro přípravu NPOV a V a má své za-

stoupení v hodnotitelské a výběrové komisi

NAZV, což jí umožňuje ovlivňovat výběr ře-

šených témat.

PK ČR se chce i nadále věnovat problema-

tice existence a směrování potravinářského

výzkumu, podpoře aplikace jeho výsledků

v podnikatelské praxi a prosazování a ob-

hajování jeho zájmů na resortní i státní úrovni

a současně i vytváření zpětné vazby mezi

výzkumně vývojovou základnou a podnika-

telskou sférou. Budování efektivní základny

potravinářského výzkumu, systémů jeho kon-

troly, financování a odpovídající legislativy

má zásadní význam pro budoucí konkuren-

ceschopnost potravinářského průmyslu na

Společném trhu a musí být jednou z priorit

PK ČR i jejích členů.

Věda a výzkum

Jan Drbohlav

předseda výboru

pro vědu a výzkum

Výzkumná základna potra-

vinářského průmyslu je v

současnosti nedostatečná

ve srovnání s vyspělými

evropskými zeměmi.....
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Evropský potravinářský průmysl čekají

v nejbližších letech jedny z nejrozsáhlejších

a zcela zásadních změn v otázkách ochrany

životního prostředí, kterými kdy v historii

prošel. V roce 1996 schválená směrnice Ev-

ropské komise o integrované ochraně život-

ního prostředí (IPPC) přejatá i do české har-

monizované legislativy zákonem č. 76/2002

Sb., ze dne 5. února 2002, (Zákon o integro-

vané prevenci a omezování znečištění, o in-

tegrovaném registru znečištění a o změně

některých zákonů) zavádí pojmy nejlepší do-

stupné techniky BAT uvedené v referenčních

dokumentech BREF. Pravidla v nich uvádě-

ná a stanovující základní parametry nově in-

stalovaných zařízení platí od roku 2007 i

pro stávající výrobní podniky. Vyjednávání o

podmínkách BAT probíhají na TWG (tech-

nických pracovních skupinách) ve španělské

Seville a to, že se jich delegáti PK ČR zúčast-

ňují je důkazem, jaký význam jim přikládá-

me. I když se zatím platné zásady týkají pou-

ze největších českých zpracovatelských pod-

niků, je již monitorována snaha některých

unijních činitelů déle rozšiřovat platnost IPPC

směrem k menším a menším kapacitám.

Není proto vyloučené, že v nepříliš vzdálené

budoucnosti se opatření IPPC dotknou i střed-

ních kapacit vybraných oborů.

Úkolem výboru je přenášet potřebné in-

formace o činnosti technické pracovní sku-

piny v Seville a vytvořit podmínky pro spo-

lupráci na tvorbě BAT a BREF pro potravi-

nářský průmysl. Výbor je odborným orgá-

nem PK ČR pro připomínkování legislativy

související s otázkami životního prostředí.

V budoucnosti chce výbor rovněž spolupra-

covat při přípravě a zpracování žádostí o

integrované povolení provozu v souladu s již

schváleným zákonem o integrované preven-

ci a omezování znečištění.

Členy výboru jsou zástupci PK ČR, VÚPP,

MZe a oborových společenstev, kteří mo-

hou kromě toho zřizovat své vlastní oboro-

vé odborné pracovní skupiny, složené ze zá-

stupců podnikové sféry, které se bude zpra-

cování žádostí o integrované povolení ve

smyslu zákona dotýkat s ohledem na jejich

výrobní kapacity. Tyto pracovní skupiny se

budou podílet na přípravě a vyjednávání

při tvorbě BAT a BREF. První odborná pra-

covní skupina byla vytvořena v oboru mlé-

kárenství a další se připravuje v oboru zpra-

cování masa.

Předpokladem úspěšné činnosti je dobrá

spolupráce s představiteli státní správy, což

je ve smyslu platné směrnice EU o IPPC, kte-

rá je založena na principu vyjednávání tak,

aby byla dostatečná ochrana životního pro-

středí propojena s ekonomickou únosností

všech opatření s cílem dlouhodobých per-

spektiv založených na plánovitém zavádění

technologií šetrných k životnímu prostředí.

Spolupráce s ministerstvem zemědělství

v tomto směru je zatím bezproblémová,

důležité je posílení vědomí důležitosti pro-

jednávaných témat pro dotčené sektory po-

travinářské výroby a odstranění sporných

bodů jdoucích nad rámec směrnice EU ze

zákona č.76/2002 Sb.

Ctibor Perlín

předseda výboru

pro životní prostředí

Evropský potravinář-

ský průmysl čekají

v nejbližších letech jed-

ny z nejrozsáhlejších a

zcela zásadních změn

v otázkách ochrany

životního prostředí.....

Životní prostředí
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V době existence známých krizí ve výrobě

potravin je otázka pravdivé a bezprostřední

informace zvláště důležitá a může pozitivně

ovlivňovat důvěru spotřebitele jak v činnost

výrobců tak ve schopnosti a působení  do-

zorových orgánů na všech stupních. Pracov-

ní skupina pro krizové situace vznikla jako

odpověď na nutnost kvalifikované komuni-

kace s orgány státní správy v době řešení

praktických otázek zpracovatelů. Cílem bylo

informovat se oboustranně jednak o připra-

vovaných opatřeních ze strany dozorových

orgánů, jednak o dopadech těchto opatření

na reálnou podnikatelskou činnost. Členy

pracovní skupiny jsou odborníci ze sektorů

bezprostředně ovlivněných právě existující

krizovou situací. V současnosti jsou to

s ohledem na nosné téma a tím jsou opat-

ření vztažená k BSE odborníci z masného

průmyslu, zpracovatelů využívajících kompo-

nenty hovězího původu v další výrobě a

z oblasti mlékárenského a drůbežářského

průmyslu. Hlavním partnerem na straně stát-

ních orgánů jsou pak představitelé minister-

stva zemědělství a veterinární správy.

Mezi hlavní řešené a úspěšně vyřešené

otázky patřila navrhovaná obchodní opatře-

ní ve vztahu se Slovenskem po pozitivním

nálezu BSE na Slovensku, kde potravinářský

průmysl požadoval nejít v restrikcích spo-

lečného obchodu nad rámec nutnosti tak,

aby bylo narušení vzájemných obchodních

vztahů minimalizováno. Dále se skupina ak-

tivně angažovala při řešení otázek značení

hovězího masa tak, aby existoval pro podni-

katele dostatečný časový prostor pro zave-

dení postupů. Řada jednání s cílem naleze-

ní kompromisů byla úspěšně vedena kolem

vyhlášek o testování na BSE a likvidaci rizi-

kového odpadu, jejichž autorem bylo minis-

terstvo  zemědělství. V současnosti probíhají

další konzultace na úrovni ústředního ředi-

tele SVS směrované k zavedení jednotného

systému značení masa propojenému

s evidencí hospodářských zvířat, založeném

na elektronickém principu, s garancí hodno-

věrnosti poskytovaných údajů zcela

v souladu s požadavkem na sledovatelnost

toku hotových výrobků včetně toku surovin

používaných k výrobě.

Krizové situace
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Problémy kolem některých sporných opat-

ření slovenské strany vedoucích k omezování

vzájemné obchodní výměny, především ve

formě zavádění množstevních kvót, licencí a

neuznávání certifikátů nás vedly

k přesvědčení o nutnosti zvýšení akceschop-

nosti Rady Celní unie a jejímu přiblížení se

každodenním potřebám podnikatelů na obou

stranách a současně o nutnosti pravidelných

konzultací se slovenskými partnery z oblasti

potravinářské výroby.

Rada Celní unie

Po řadě připomínek k činnosti sekretari-

átu Rady Celní unie vyslovených po infor-

mativním setkání v červnu na Svazu prů-

myslu a dopravy a po návštěvě generální-

ho ředitele stálého sekretariátu Rady Celní

unie Prof. Císaře došlo k posílení spoluprá-

ce mezi podnikatelskými subjekty na obou

stranách a sekretariátem Rady Celní unie.

Ředitel Koberna byl jmenován členem „Vý-

boru pre koordináciu hospodárskej politi-

ky v poĺnohospodárstve“ a v prosinci se pak

konalo první konzultační setkání

v Bratislavě  mezi zástupci odpovědných

orgánů státní správy obou zemí a zástupci

nevládních organizací. Dohodnuté principy

práce by měly znamenat podstatnou změ-

nu v činnosti Rady Celní unie a její orienta-

ci na řešení reálných problémů podnikate-

lů. Na uvedeném setkání byly vytvořeny

pracovní skupiny a jmenováni garanti za

jednotlivé okruhy existujících problémů

navržených k řešení. Jmenované pracovní

skupiny pak společně vytvoří návrhy doku-

mentů  pro jednání premiérů obou zemí

na zasedání Rady Celní unie v dubnu 2002.

PK ČR zde uplatnila řadu připomínek a po-

dílí se aktivně prostřednictvím svého zástup-

ce Ing.Popelky na přípravě závěrečných

materiálů pro jednání.

Česko – Slovenský výbor

Nutnost pravidelných konzultací vrcholo-

vých představitelů potravinářského průmys-

lu obou zemí vedla k prvnímu informativní-

mu setkání, kterého se v prosinci zúčastnili

v Bratislavě zástupci PK ČR (Camplík, Kober-

na) a SPPK (Oravec, Vendelín, Jablonická).

S ohledem na význam vzájemných obchod-

ních vztahů a částečnou neprovázanost mezi

podnikatelskou sférou a jejími zájmy a stát-

ními orgány na obou stranách bylo dohod-

nuto vytvořit společný výbor jehož práce se

budou zúčastňovat představitelé obou ko-

mor a zástupci oborových asociací majících

rozhodující zájmy na vzájemném obchodě.

Posláním výboru je v případě problémů na

kterékoliv z obou stran vyvolat konzultační

jednání s cílem nalezení společného řešení

bez zásahů státních orgánů, nebo tyto zása-

hy žádoucím směrem ovlivňovat. Kromě toho

je dalším úkolem výboru podílet se na pří-

pravě pravidelných setkání potravinářských

federací Višegrádské čtyřky s cílem hledání

společného postupu v zásadních otázkách

vstupu do EU a s tím spojených podmínek.

První jednání výboru se uskutečnilo v únoru

v Brně a první schůzka potravinářských fe-

derací čtyřky v březnu 2002 v Bratislavě.

Obě aktivity jsou reálným příspěvkem PK

ČR k řešení problémů potravinářského prů-

myslu, spojených s ochranářskými opatření-

mi a aplikací mimocelních bariér ve vzájem-

ném obchodu a jsou cenou zkušeností pro

budoucí vyjednávání v rámci EU i WTO.

Celní unie a Česko – Slovenské vztahy
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Potravinářská legislativa je jedním

z úhelných kamenů činnosti PK ČR i evrop-

ských potravinářských federací, neboť od její

kvality, jednoznačnosti a úplnosti závisí ne-

jen regulace celého potravinového řetězce a

tím i důvěra zákazníka v bezpečnost a kva-

litu potravin, ale v případě její nedokonalos-

ti, nejasnosti nebo nadbytečnosti i ohrožení

konkurenceschopnosti celého agro-potravi-

nářského sektoru dané země.

PK ČR dosud nedokázala vytvořit systém

pracovních skupin odpovídajících struktuře

CIAA a odpovědných za jednotlivé oblasti le-

gislativy, ale dosažení tohoto stavu je jednou

z hlavních priorit pro nadcházející období.

Komora se přesto dokázala, za dobu své exis-

tence, stát na základě uzavřených smluv o

spolupráci připomínkovým místem pro legis-

lativu týkající se potravinářského sektoru na

ministerstvech zemědělství, zdravotnictví, ži-

votního prostředí a průmyslu a obchodu.

Komora rovněž spolupracuje s ministerstvy

financí a zahraničních věcí, užší spolupráce

je rovněž připravena s Generálním ředitelstvím

cel. Ročním výsledkem této spolupráce je při-

pomínkování 79 zákonů a vyhlášek, na zákla-

dě vytvořeného informačního systému, ve

spolupráci s členy PK ČR.

PK ČR trvale sleduje pokrok v harmonizaci

legislativy a její existující odchylky od stan-

dardů Evropské unie a zpracovatele právních

norem na tyto skutečnosti upozorňuje

s cílem nevytvářet pro české výrobce pod-

mínky přísnější ve srovnání s jejich konku-

renty na Společném trhu.

Zákon o potravinách

K plné harmonizaci zákona o potravinách

v návaznosti na evropský zákon o potravinách

Legislativní záležitosti

Karel Svoboda

tajemník

Potravinářská legislativa

je jedním z úhelných ka-

menů činnosti PK ČR…

„General Food Law“ musí dojít v průběhu roku

2002. PK ČR se podařilo při projednávání

nového zákona o SZPI (Státní zemědělské a

potravinářské inspekci) v rámci připomínko-

vého řízení doplnit nový odstavec zakládající

právní postavení Potravinářské komory, jakožto

reprezentanta potravinářského průmyslu.

Znění novely zákona o potravinách je výsled-

kem úspěšných lobystických aktivit na úrov-

ni ministerstva zemědělství a parlamentu.

Zákon o SZPI

PK ČR vypracovala stanovisko k vládnímu

návrhu novely zákona jak pro ministerstvo

tak i pro zemědělský výbor parlamentu. Spor-

ným ale kompromisně vyřešeným bodem byl

především systém ukládání sankcí kontrol-

ními orgány v případě porušení povinností

výrobcem, který byl přísnější než v zemích

EU. Schválená novela umožňující uložení

nápravných opatření předcházejících sank-

cím je již plně kompatibilní s předpisy EU.

Vyhláška o hygieně potravin

Pro české zpracovatele komodit neživočiš-

ného původu byla značným handicapem

absence vyhlášky o hygieně potravin, kore-

spondující se Směrnicí 43/93, která by su-

marizovala požadavky na tyto typy provozů.

PK ČR se podařilo ve spolupráci

s ministerstvem zemědělství iniciovat uložení

zpracování návrhu takové vyhlášky ČZPI (Čes-

ké zemědělské a potravinářské inspekci).

Vyhláška o HACCP

Značným problémem PK ČR a zejména

profesních sdružení byla rovněž absence

právního podkladu pro budování systémů

autokontroly, pomocí zavádění pravidel

správné hygienické a výrobní praxe GHP/GMP

(Good hygienic practice/Good manufacture
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practice), obvyklého v zemích EU. V rámci

novelizace vyhlášky, při neexistenci výše

zmiňované vyhlášky o hygieně potravin, se

podařilo jasně vymezit pozici komory, pro-

fesních sdružení a orgánů státní správy

v rámci zavádění systémů GHP/GMP.

Potravinářskou komoru čeká ještě jeden

velký úkol a to je po dokončení prací na

úplné harmonizaci české legislativy, kde zbý-

vají ještě tak komplikované otázky jako je

novela zákona o veterinárním dozoru nebo

intervenčním fondu, naučit se co nejrychle-

ji pracovat s legislativou EU a dokázat se

kvalifikovaně vyjadřovat k zájmům české-

ho potravinářského průmyslu na evropské

úrovni.
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Zajišťování bezpečnosti potravin a urych-

lené přejímaní acquis s jeho implementací

na podnikové úrovni v kandidátských ze-

mích, je jednou z hlavních priorit Evropské

komise. V tomto systému hrají nezastupitel-

nou úlohu potravinářské federace

v jednotlivých zemích, a proto komise v roce

2000 vypsala projekty BSP (Business Sup-

port Programme) financované z prostředků

PHARE, s cílem posílit postavení potravinář-

ských federací v kandidátských zemích, je-

jich zapojení do procesu přejímání acquis a

zavádění systémů autokontroly GHP/GMP.

Nositelem těchto projektů se stala na evrop-

ské úrovni CIAA, která zapojila do BSP 1 slou-

žícího k posílení postavení potravinářských

federací sedm kandidátských zemí (Maďar-

sko, Polsko, ČR, Estonsko, Litvu, Bulharsko a

Slovinsko) a do BSP 2 určeného k podpoře

implementace acquis pět zemí (Maďarsko,

Polsko, ČR, Estonsko a Litvu). Naše federace

získala v rámci těchto projektů znamenají-

cích významnou pomoc jak pro činnost fe-

derace, tak pro zavádění acquis na úrovni

profesních asociací celkem 271 187,- . Díky

těmto projektům je dnes federace vybavena

potřebnou výpočetní a kancelářskou techni-

kou, byl posílen její rozpočet a byl vytvořen

informační systém FOODNET. Na pomoc

potravinářskému průmyslu bylo uspořádá-

no pět seminářů pro jeho zástupce o zavá-

dění acquis, tvorbě a implementaci GHP/GMP,

včetně překladů a vydání šesti celoevrop-

ských kódů (pekárenská výroba, těstoviny,

mlýnská výroba, výroba nealkoholických ná-

pojů, výroba zmrzlin a cukrovarnická výro-

ba). Kromě toho byla zahájena společná pří-

prava GHP pro výrobu zmrazených potravin

a bylo umožněno širší zapojení pracovníků

federace do činnosti CIAA podporou nákla-

dů s tím spojených. Velký význam má i pod-

pora jejich profesního růstu formou twin-

nings a stáží u evropských federací. Výsled-

ky dosažené v rámci BSP a jejich vliv na

postavení federace budou předmětem samo-

statné zprávy vydané k ukončení projektů

BSP. S ohledem na význam projektů pro čin-

nost federací v kandidátských zemích a do-

sažené výsledky se předpokládá jejich po-

kračování novým kolem pro roky 2003 –

2005. Zde je nutno rovněž zmínit, že pod-

pory směrované do nevládních organizací

v rámci projektů BSP vyvolaly tlak na minis-

terstvo zemědělství a parlament, jehož vý-

sledkem bylo vypsání podpůrného progra-

mu 10D, z něhož čerpala pro podporu svých

aktivit v Bruselu i PK ČR.

PK ČR si plně uvědomuje nutnost komu-

nikace s odbornou veřejností nejen pomo-

cí internetu, ale i tištěnou formou, dosud

lépe přístupnou široké podnikatelské veřej-

nosti. Proto uvítala aktivity společnosti Ag-

ral a vydává jejím prostřednictvím oficiální

měsíčník PK ČR pod názvem „Potravinářský

zpravodaj“ v nákladu cca 6 000 výtisků mě-

síčně. Na podporu této aktivity získala PK

ČR grant v rámci malých projektů PHARE

ve výši 25 000 , který významně napomo-

hl zahájení vydávání zpravodaje. Měsíčník

nyní vstupuje do již třetího ročníku a stal

se významným komunikačním nástrojem

komory.

PK ČR průběžně spolupracuje s týmem BSP

při CIAA ve věci samotné realizace existují-

cích projektů, a je připravena se zapojit do

přípravy a realizace nového kola v roce 2003.

Šárka Švábová

asistent programů BSP

Programy PHARE
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Výbor pro Evropskou unii a rozšiřování

v přípravě

Pracovní skupina pro krizové situace

MVDr. Bořivoj Škorpil — předseda

Výbory a pracovní skupiny

Představenstvo – společenstva
Svatopluk Kodet ......................................................... Asociace výrobců lahůdek

Ing. Miloslav Chlan ..................................................... Český škrobárenský svaz

Dr. Josef Pojer ............................................................. Českomoravský cukrovarnický spolek

Ing. Václav Šilhavý ..................................................... Rybářské sdružení České republiky

Antonín Mottl .............................................................. Sdružení drůbežářských podniků

Ing. Hynek Strnad ...................................................... Zájmové sdružení právnických osob konzer-

várensko-lihovarského průmyslu

Ing. Milan Teplý .......................................................... Českomoravský svaz mlékárenský

Miroslav Zobal ............................................................ Českomoravské sdružení organizací ZZN

Ing. Miroslav Jeroušek .............................................. Podnikatelský svaz pekařů a cukrářů v ČR

Doc. MVDr. Ladislav Steinhauser ............................ Český svaz zpracovatelů masa

Jan Grűner ................................................................... Společenstvo mlynářů a pekařů českých a

moravskoslezských

Ing. Eugen Skalický .................................................... Svaz průmyslových lihovarů ČR

Ing. Jana Ježková ....................................................... Svaz minerálních vod

Ing. Jan Šíma .............................................................. Svaz výrobců nealkoholických nápojů

Ing. Bohumil Perner, CSc. ......................................... Svaz průmyslových mlýnů

Mgr. David Máša ......................................................... Svaz nezávislých výrobců cukru

Ing. Vladimír Steiner ................................................. Unie výrobců lihovin České republiky

Drahoš Hvězda ............................................................ Společenstvo cukrářů ČR

Výbor pro vnější vztahy

JUDr. Ladislav Červenka — předseda

Výbor pro vědu a výzkum

Ing.Jan Drbohlav, CSc. — předseda

Výbor pro životní prostředí

Ing.Ctibor Perlín — předseda
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Tibor Kováč .................................................................. Opavia – Lu, a.s.

Ing. Jan Stehlík ........................................................... Jihočeské mlékárny, a.s.

Ing. Antonín Slabý ..................................................... Mrazírny Tipa, a.s.

Ing. Martin Walter, ..................................................... Nestlé Česko, s.r.o.

Ing. Oldřich Boháč ..................................................... Pragolaktos, a.s.

Ing. Jan Veselý ............................................................ Pilsner Urquell, a.s.

JUDr. Ladislav Červenka ........................................... Unilever ČR, s.r.o.

PhDr. Milan Srb ........................................................... Laktea, o.p.s.

Ing. Pavel Tuháček ..................................................... Mlékárna Klatovy, a.s.

Ing. Milan Baťha ......................................................... Vitana, a.s.

Ing. František Kruntorád, CSc. ................................. Agral, s.r.o.

Ing. Jaroslav Šebesta ................................................. Zřud, a.s.

Ing. Jan Plocek ............................................................ Odkolek, a.s.

Ing. Jaroslav Camplík ................................................ Nestlé Česko, s.r.o.

Představenstvo – společnosti

Rada představenstva
Ing. Milan Teplý ........................................................... Českomoravský svaz mlékárenský

Ing. Jaroslav Camplík ................................................ Nestlé Česko, s.r.o.

Ing. Hynek Strnad ...................................................... Zájmové sdružení právnických osob konzer-

várensko-lihovarského průmyslu

Doc. MVDr. Ladislav Steinhauser ............................ Český svaz zpracovatelů masa

Ing. Jaroslav Šebesta ................................................. Zřud, a.s.

Ing. Bohumil Perner, CSc. ......................................... Svaz průmyslových mlýnů

Antonín Mottl .............................................................. Sdružení drůbežářských podniků

Ing. Miroslav Jeroušek .............................................. Podnikatelský svaz pekařů a cukrářů v ČR

JUDr. Ladislav Červenka ........................................... Unilever ČR, s.r.o.

Dozorčí rada
Ing. Pavel Podroužek .................................................. Zájmové sdružení právnických osob konzer-

várensko-lihovarského průmyslu

Ing. Zdeňka Köhlerová .............................................. Sdružení drůbežářských podniků

Ing. Stanislav Musil ................................................... Podnikatelský svaz pekařů a cukrářů v ČR

Ing. Jan Vítů ............................................................... Český svaz zpracovatelů masa

Mgr. Jan Vařeka ......................................................... Českomoravský svaz mlékárenský
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Profesní sdružení

Asociace výrobců lahůdek

Českomoravské sdružení organizací ZZN

Českomoravský cukrovarnický spolek

Českomoravský svaz mlékárenský

Český svaz zpracovatelů masa

Český škrobárenský svaz

Podnikatelský svaz pekařů a cukrářů

Rybářské sdružení České republiky

Sdružení drůbežářských podniků

Společenstvo cukrářů ČR

Společenstvo mlynářů a pekařů českých

a moravskoslezských

Svaz minerálních vod

Svaz nezávislých výrobců cukru

Svaz průmyslových lihovarů ČR

Svaz průmyslových mlýnů

Svaz výrobců nealkoholických nápojů

Unie výrobců lihovin České republiky

Zájmové sdružení právnických osob konzer-

várensko-lihovarnického průmyslu

Přímí členové

Agral, s. r. o.

Altis Kolín, s. r. o.

Analab Praha, s. r. o.

Analytické laboratoře Plzeň, s. r. o.

Artifex Instant, s. r. o.

Bel/Novamann International, s. r. o.

Bioferm-lihovar Kolín, a. s.

Candy Plus, a. s.

Coca-Cola Beverages Česká republika, s. r. o.

Crocodille ČR, s. r. o.

Danone, a. s.

Delta pekárny, a. s.

Diana—Mrázek Eko, s. r. o.

Fish Food, a. s.

Hamé, a. s.

Hanácká potravinářská společnost, s. r. o.

Hostinské oplatky, s. r. o.

Hügli Food, s. r. o.

Členové
Ing. Jiří Pavelka, CSc. — Ekocentrum

Jatky Horažďovice, Miloslav Šefler

Jesenické mlékárny, a. s.

Jihlavské mlékárny, a. s.

Laktea, o. p. s.

Madeta, a. s.

Masna Příbram, s. r. o.

Masterfoods, k.s.

Medokomerc

Milcom, a. s.

Mlékárna Klatovy, a. s.

Mrazírny Brno, s. r. o.

MVDr. Jan Šotola, Akreditované laboratoře

pro vyšetřování potravin

MVDr. Pavel Mikuláš, Akreditované laboratoře

pro vyšetřování potravin

Nestlé Česko, s. r. o.

Odkolek, a. s.

Opavia-Lu, a. s.

Penam, s. r. o.

Pilsner Urquell, a. s.

Polabské mlékárny, a. s.

Pragolaktos, a. s.

Setuza, a. s.

Státní veterinární ústav Jihlava

Stock Plzeň, a. s.

Střední průmyslová škola potravinářské

technologie, Pardubice

Unilever ČR, s. r. o.

Václav Mokrý

Veletrhy Brno, a. s.

Vitana, a. s.

Výzkumný ústav potravinářský, Praha

Zřud, a. s.

Pozorovatelé

Mendelova zemědělská

a lesnická univerzita v Brně

VŠCHT Praha, Fakulta potravinářské

a biochemické technologie

Stav k září 2002



Sekretariát se od 1. února 2002 rozšířil o nového spolupracovníka Ing. Josefa Sajdla

s odpovědností za legislativu a legislativní otázky EU a současně za provoz informačního

systému FOODNET a má v současnosti pět stálých pracovníků.

Ing. Miroslav Koberna, CSc. ...................................... ředitel

MVDr. Karel Svoboda ................................................. tajemník

Ing. Josef Sajdl ............................................................manager legislativa a záležitosti EU

Šárka Švábová ............................................................. odborný asistent projekty PHARE

Lenka Hroudová ......................................................... sekretářka

Adresa: Areál Klimacentrum a. s., Počernická 96/272, Praha 10 — Malešice

Telefon: 00420/2/96 41 11 87

Fax: 00420/2/96 41 11 87

e-mail: foodnet@foodnet.cz

web: http://www.foodnet.cz

Sekretariát
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